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حــزب مردم ســالاری بــا انتشــار بیانیــه ای درباره 
مذاکــرات وین، ضمــن انتقاد از نادیــده گرفتن زحمات 
تیــم مذاکره کننده قبلی و پشــتیبانی از تیم فعلی جهت 
مذاکره مســتقیم با آمریکا، خواستار تسریع در مذاکرات و 
جلوگیری از فرسایشی شــدن آن برای نیل به هدف رفع 
تمامی تحریم ها در مدت زمــان کوتاهتر به منظور بهبود 
شــرایط اقتصادی کشور شد. متن کامل بیانیه بدین شرح 

است:
ملت شریف ایران

دور جدید مذاکرات هســته ای با تاخیر فراوانی پس از 
روی کار آمدن دولت جدید آغاز شــد و با توجه به اینکه 
خطوط کلی مذاکره توسط حاکمیت مشخص می شود، چه 
بســا اگر تغییر دولت ها منجر به تغییر تیم مذاکره کننده 
نمی شد یا دست تیم مذاکره کننده قبلی برای توافق نهایی 
باز می ماند، خیلی زودتر شــاهد توافق برای احیای برجام  
بودیم. اما متاســفانه دولت جدید، اولا مذاکرات را با تاخیر 
آغاز کرد و ثانیا خط مشــی مذاکرات را به شیوه ای دنبال 
نکرد تــا ضرر و زیان حاصل از تاخیر در مذاکرات و به تبع 
آن تاخیــر در توافق لغو تحریم هــا، افزایش نیابد. هر روز 
تاخیــر در لغو تحریم ها زیان عمده ای به اقتصاد کشــور و 
معیشــت مردم وارد می کند و هرچقدر هم برای حمایت 
از تولید ملی و تقویت اقتصاد درون زا تلاش شــود، باز هم 
بدون تعامل منطقی با دنیا ارزش پول ملی تضعیف گشته 
و امکان رشــد و توســعه اقتصادی و خروج از رکودی که 
اقتصاد کشــور را در بخش های مختلف درگیر کرده وجود 
نخواهد داشت. تحریم نه تنها مانع از فروش نفت و میعانات 
گازی و ســایر محصولات تولیدی کشور می شود و نقل و 
انتقال کالا و مبادلات مالی را با چالش های فراوانی مواجه 

ساخته اســت، بلکه در جذب سرمایه گذاری خارجی برای 
پیشــبرد پروژه های صنعتی و اقتصــادی نیز خلل جدی 
ایجاد کرده است. اگر پای سخنان مدیران اقتصادی کشور 
بنشــینید و از آنها بخواهید بدون تکیه بر شــعار، واقعیت 
فعالیت های اقتصادی یک دهه اخیــر خود را بیان کنند، 
قطعا از فرصت تنفســی که برجام و لغو تحریم ها در مدت 
کمتر از ســه سال ایجاد کرد، به عنوان یک فرصت طلایی 
بــرای مبادلات مالــی و صنعتی، جذب ســرمایه گذاری، 
تامیــن منابع مالــی و تجهیزات مورد نیــاز صنعتی و در 
یک کلام، توسعه و پیشــبرد پروژه هایی که عامل رشد و 

رونق اقتصادی و اشــتغالزایی اســت، یاد خواهند کرد. اما 
بی شــک بانیان برجام و توافق هســته ای ایران با 1+5 در 
ســال های اخیر و با تندترین و صریح ترین انتقادها و حتی 
توهین ها مواجه شــده اند؛ گویی پاسخ عهدشکنی رئیس 
جمهوری پیشــین آمریکا را در خــروج از برجام، باید تیم 
مذاکره کننده در دولت قبلی ایران بدهد. گویا آنها فراموش 
کرده انــد که ترامپ، نــه فقط از برجام، بلکــه از چندین 
توافق دیگر بین المللی همچون توافق آب و هوایی پاریس 
یا یونسکو هم خارج شــد. علی رغم توهین ها و اتهامات و 
دروغ پردازی ها در مورد تیم مذاکره کننده قبلی ثابت شــد 

که آنچه در برجام پیگیری می شــده اســت صرفا همان 
منافع ملی ایران بوده است. اکنون انتظار این است که تیم 
مذاکره کننده هســته ای در دولت جدید، با درایت و تدبیر 
و بدون تلف کردن وقت، به توافقی پایدار و مســتحکم با 
طرف مقابل دست یابند تا شاهد رخ بر بستن سایه تحریم 
از کشور باشیم. البته از آنجا که تیم مذاکره کننده هسته ای 
جدید کشــورمان، از مذاکره رو در رو با نمایندگان آمریکا 
نیز پرهیز می کنند که تنها پیامد آن، دور شدن از توافق و 
تلف شدن زمان مذاکرات به دلیل عدم مذاکرات رو در رو 
با طرف آمریکایی خواهد بود متاســفانه همین امر موجب 
شده اســت که قدرت مانور نماینده روسیه در مذاکرات را 
افزایش داده و برخلاف دوره قبلی مذاکرات که محمدجواد 
ظریف، وزیر امور خارجه کشــورمان به ســتاره مذاکرات 
تبدیل شــده و با قدرت تاثیرگذاری رسانه ای خود، فضای 
رســانه ای را در اختیار گرفته بود، اکنون در ســایه تعلل 
تیم مذاکره کننده هسته ای ایران، میخائیل اولیانوف روس 
به محور مذاکرات تبدیل شــود؛ ناگفته پیداست نماینده 
روسیه در مذاکرات وین صرفا نماینده کشور خودش است 
و هیچ گونه نمایندگی از سوی ایران برای مذاکره با نماینده 

آمریکا ندارد.
بدون شک در شرایطی که تحریم های ناعادلانه، بر کلیه 
شــئون اقتصادی و زندگی مردم ایران تاثیر گذاشــته، هر 
روز تاخیر در دســتیابی به توافق جدیــد، به معنای ضرر 
و زیان عمده جمهوری اســلامی ایــران و اقتصاد و مردم 
ایران از تحریم هاســت که همین امر ضرورت پشتیبانی و 
تقویت تیم مذاکره کننده هسته ای برای مذاکره مستقیم با 
آمریکا را افزایش داده و ســرعت بخشیدن به مذاکرات را 

دوچندان  می کند.

حزب مردم سالاری با صدور بیانیه ای با اشاره به ضرورت مذاکره مستقیم ایران با آمریکا تاکید کرد

مذاکرات وین فرسایشی نشود و همه تحریم ها لغو شود
هر روز تاخیر در لغو تحریم ها زیان های عمده ای به اقتصاد ایران و معیشت مردم وارد خواهد ساخت

علی رغم توهین ها و اتهامات و دروغ پردازی ها در مورد تیم مذاکره کننده قبلی ثابت شد که آنچه در برجام پیگیری می شده است صرفا همان 
منافع ملی ایران بوده است

نماینده روسیه در مذاکرات وین صرفا نماینده کشور خودش است و هیچ گونه نمایندگی از سوی ایران برای مذاکره با نماینده آمریکا ندارد

گروه سیاســی – هدیه گل محمدی: اگرچه ســید 
ابراهیم رئیســی چندی پیش عنوان کــرد که »هماهنگی 
کامل تیم اقتصادی دولت نقطه قوت دولت اســت« اما به 
نظر می رســد که واقعیت، دقیقا عکــس این تصور رئیس 
جمهور اســت. ناهماهنگی و جزیره وار بودن تیم اقتصادی 
دولت موضوعی اســت که باعث شــده در پنج ماهی که از 
عمر دولت می گذرد نه تنها هیچ نشانه ای از بهبود وضعیت 
اقتصادی دیده نشود، بلکه ناهماهنگی و بی برنامگی هم در 

تصمیم های اقتصادی دولت دیده می شود.
ســارا فلاحی نماینده ایلام چنــدی پیش در نطق خود 
دقیقا به این موضوع اشــاره کرد و خطاب به رئیس جمهور 
گفت: اگر تیم اقتصادی خود را عوض نکنید، تیم اقتصادی 
شــما شــبیه ژنرال های بدون ســربازی اســت که فرمان 
می دهند و کســی تبعیت نمی کند. این تیم به جای رقابت 
با مشــکلات مردم با خود رقابت می کنند. گوشه ای از این 
رقابت ها را در لایحه بودجه 1۴۰1 می بینیم که بسیاری از 
برآوردهای آن غلط اســت. دوباره دست دولت را در جیب 
مردم فرو کرده است و حذف و اضافه های رادیکالی زیادی 
دارد. برادر من! برخی از وزرای شما انگار سر کوچه فامیلی 
و دوســتی و رفاقت نشســته اند و به همه رفقای سیاسی و 

نسبی و سببی خود بفرما داده اند. به داد مردم برسید.
همچنین وضعیت لایحه بودجه و حواشی شکل گرفته 
دربــاره آن از جمله موضوع حــذف ارز ترجیحی و حقوق 
کارمنــدان، وضعیت بورس و خودرو و ارز، گرانی روزافزون 
کالاهای اساســی و انتصابات نامناسب و انتقاد برانگیز در 
زیرمحموعه دولت، موضوعاتی اســت کــه باعث انتقادات 
بســیار از سوی کارشناســان مختلف و نمایندگان مجلس 
شده اســت. این وضعیت باعث شده که طی یک ماه اخیر 
زمزمه استیضاح وزرای مختلف دولت از جمله وزیر اقتصاد، 
وزیــر صمت و وزیر رفاه در مجلس شــنیده شــود و علی 
رغم برخی انکارها به نظر می رســد کــه این موضوع هر 
روز جدی تر از قبل می شــود. حالا اظهــار نظر هایی که 
در این خصوص منتشــر می شود تلویحا بازگو کننده این 

واقعیت اســت که بین نمایندگان حامی استیضاح و هیات 
رئیســه مجلس در این خصوص اختلاف نظر وجود دارد و 
همین امر باعث شده استیضاح های درخواست شده اعلام 

وصول نشود. 
در ایــن خصوص یــک عضو هیات رئیســه مجلس در 
واکنش به سوالی در رابطه با برخی شنیده ها از جمع آوری 
امضا برای ۲-۳ استیضاح و اینکه به هیات رئیسه آمده است 
یا نه؟ گفت: این درست است و مذاکرات و رایزنی هایی در 
جریان اســت تا در عین حال که حق و حقوق نمایندگان 
رعایت شــود، همانطور که در ابتدا عرض کردم یک مقدار 
فرصت و زمان بیشتری داده شود تا بتوانیم قضاوت بهتری 
داشته باشیم. مطرح کردن استیضاح حق نمایندگان است 

اما به نظر شخصی بنده اکنون یک مقدار زود است.
حســینعلی حاجی دلیگانی در پاســخ به این سوال که 
»شــاهد آغاز روند طرح  ســوال از وزرا هستیم اما مجلس 
به جهت همکاری با دولت به ســمت استیضاح نمی رود«، 
گفت: ما باید برای هر مرتبه ای از مراتب نظارتی، یک زمان 
منصفانه ای را مدنظرمان باشــد. مثلا برای تذکر شــفاهی 
هیچ زمانی زود نیســت، تذکر کتبی زمان طبیعی خود را 
بایــد طی کند. در بحث ســوال به نظر مــن این موقعیت 
زمانی زود نیســت و اگر کسی سوال مطرح کرد نمی توان 
گفت عجله کرده است؛ اما اگر بگویید الان استیضاح شود، 
خب اســتیضاح بعد از ۳ یا ۴ ماه بعد از شروع به کار زود 
است و باید یک مقدار بیشتر حوصله کرد تا بتوانیم درست 

تر قضات کنیم، مگر اینکه یک مورد خاصی پیش بیاید.
وی ادامه داد: در حال حاضر من معقتدم ســوالات باید 
اتفاق بیفتد، اما درباره اســتیضاح به نظر من حداقل تا عید 
باید احتیاط کنیم اما به هرحال مجلس باید حواسش باشد 
که تکلیف خود را در بعد نظارتی انجام دهد چراکه نظارت 

تعطیل بردار نیست.
سید جواد حســینی کیا نماینده سنقر و کلیایی نیز روز 
شــنبه اعلام کــرد: تاکید هیئت رئیســه و رئیس مجلس 
شــورای اسلامی آن است که برای استیضاح وزرا زود است 

و باید به آنان فرصت دهیم تا برنامه های خود را عملیاتی و 
ایراداتی را که به عملکردشان وارد شده است، مرتفع کنند 
و در صورتی که تغییر مثبتی در عملکردشان مشاهده نشد، 
نمایندگان می توانند سراغ استیضاح وزرای ناکارآمد بروند.

وی تصریــح کــرد: گرانی هــای افسارگســیخته، عدم 
ســاماندهی بازار بورس، دریافت ســودهای کلان بانکی از 
مــردم، کاهش ارزش پول ملی و نبــود برنامه برای کنترل 
نقدینگی از جمله عواملی اســت که باعث شــده برخی از 
نمایندگان به دنبال اســتیضاح برخــی از وزرای اقتصادی 

باشند.
اما مهمترین سخن در این خصوص را لطف الله سیاهکلی 
بیان کرد که تاکید کرد: ما همچنان بر سر مواضع خودمان 
برای استیضاح وزیر صمت هستیم و این موضوع در اختیار 
هیات رییســه اســت، زیرا آن ها باید طرح استیضاح وزیر 
صمت که با امضای همکاران به آن ها ارجاع داده شــده را 

اعلام وصول کنند.
او گفت: در بحث معدن، وزارت صمت آن طور که باید و 
شــاید به وظایفش در این زمینه عمل نکرده است و معادن 
ما همچنان در مهجوریت به ســر می برند؛ هم معدن هایی 
که در حال بهره برداری هستند و هم آن هایی که تا به حال 

کاری برایشان انجام نشده است.
نماینــده قزویــن تصریح کرد: موضــوع دوم و مهم که 
این روزها در دســتور کار برای بررســی است، افزایش 1۸ 
درصدی نرخ خودروســت. ما اعتقاد داریــم این عدد 1۸ 
درصد نیست و پیش بینی مان بیشــتر از این هاست. ضمناً 
قرار بر این بود که حاشــیه بازار جمع شود، ولی می بینیم 
هنوز اجرا نشده اســت، همین الان در بازار، حاشیه وجود 
دارد. مــا نباید این مقدار افزایش قیمت را در حوزه خودرو 
می دیدیم. قیمت واقعی خودرو اصلًا چیزی که امروز اعلام 
شده، نیست. قیمت واقعی خودروهایی در کلاس ایران، زیر 
1۰ هزار دلار اســت و ما همان را ۲۰ هــزار دلار به مردم 

می فروشیم.
ایــن چهــره اصولگرای مجلــس اظهار داشــت: آقای 

فاطمی امین حرف های خودروسازان را تکرار می کند تا یک 
حرف علمی و منطقی را. ما همچنان بر سر مواضع خودمان 
برای استیضاح ایشان هستیم و این موضوع در اختیار هیات 
رییسه است، زیرا آن ها باید طرح استیضاح وزیر صمت که 
با امضای همکاران به آن ها ارجاع داده شده را اعلام وصول 
کنند. برای اســتیضاح، 1۰ امضا نیاز است، ولی چند برابر 

این عدد امضا جمع شده است.
ســیاهکلی افزود: ما به افزایــش قیمت خودرو اعتراض 
داریم و این ظلم به مردم اســت و فقط خودروســاز را یک 
پلــه بالاتر می برد، هرچند مشــکل او هم حل نمی شــود. 
در ایــن افزایــش، همان طور که آقای رئیســی اعلام کرد 
دولت هم ناراضی اســت. از طرفی، خودروســاز هم که این 
قیمــت را قبول ندارد و می گوید باید از این گران تر شــود. 
مصرف کننده هم که ناراضی اســت. مجلس هم که ناراضی 
اســت. پس آقای وزیر بیا و توضیح بده برای چه این کار را 
کردید؟ چه کســی از این افزایش قیمت راضی است؟ همه 
زنجیره تولید خودرو از این افزایش قیمت ناراضی هستند.

وی گفت: یقیناً هیچ وزیری دوســت ندارد اســتیضاح 
شود. چون ورود به اســتیضاح با خروجش، خیلی متفاوت 
است، یعنی ممکن است در مجلس اتفاقات عجیب و غریبی 
بیفتد. ممکن اســت وزیر بیاید و بدون وزارت خارج شود. 
این قدرت مجلس است. عوامل وزارت صمت، در حال لابی 
با مجلس هســتند تا فاطمی امین اســتیضاح نشود و این 
طبیعی است و هرکس دیگری هم این کار را می کند، ولی، 
چون ظلم به مردم است ما کوتاه نمی آییم تا قیمت خودرو 
برگردد. بعد از آن می نشــینیم و در مورد فرآیند و ساختار 
خودروســازی و هزینه های سربار صحبت می کنیم تا کارها 

مدیریت شده پیش برود.
ســیاهکلی در پایان خاطر نشــان کرد: اگر قیمت های 
خودرو به قبل برگــردد، من حاضرم امضایم را پس بگیرم، 
ولی اگر قیمت به همین منوال باشــد پای امضایم هستم و 
پیش بینی می کنم اعلام وصول اســتیضاح وزیر در همین 

سال 1۴۰۰ اتفاق خواهد افتاد.

ســومین دادگاه رسیدگی به پرونده شــهردار و اعضای 
شورای شهر لواسان به ریاست قاضی بابایی در دادگاه کیفری 

یک استان تهران برگزار شد.
به گزارش ایســنا به نقل از قوه قضاییه، قاضی بابایی در 
ابتدای این دادگاه خطاب به 51 متهم این پرونده مواد 1۹۳ 
و 1۹۴ قانون آیین دادرســی کیفری را متذکر شد و از متهم 

شیرخانی، متهم ردیف سوم خواست در جایگاه قرار گیرد.
متهم شیرخانی در جایگاه قرار گرفت و ضمن رد اتهامات 
کیفرخواست گفت: اتهامات مطرح شده در کیفرخواست را 
قبول ندارم. وکیل متهم ردیف ســوم پرونده مدعی شد: در 
کیفرخواست آمده است که آقای شیرخوانی، عضو کمیسیون 
ماه 1۰۰ بوده است، در حالیکه موکلم حتی یک روز در هیچ 

کمیسیونی عضو نبوده است.
قاضی خطاب بــه وکیل متهم ردیف ســوم گفت: تمام 

گزارش های ضابط بر اساس اقاریر متهمان است.
وکیل متهم شــیرخوانی در پاسخ به صحبت های قاضی 
بیــان کرد: این گزارش اولیه اســت و هنوز هیــچ اقراری از 
متهمان گرفته نشده است. براساس همین گزارش بازپرس به 
فاصله چند روز دستور بازداشت متهمان پرونده را داده است.
قاضی بابایی خطاب به وکیل متهم شــیرخوانی با بیان 
اینکه ایراد وارده به کیفرخواست وارد نیست، گفت: شما این 
جلســه هم قصد دفاع ماهوی از موکل خود را ندارید و دفاع 
شــکلی می کنید، جلسه قبل هم دفاع شکلی داشتید و یک 
فرصت را از دســت دادید. قاضی بیان کرد: شــما به حاشیه 
می روید و حق دفاع نماینده دادستان نسبت به ایراد وارده به 

کیفرخواست وارد است.
وکیل متهم شــیرخوانی بیان کرد: موکلم سواد حقوقی 
ندارد. ضابط پرونده صورت حساب هایی را نشان داده و بعد به 

وی اعلام شده که از خودش دفاع کند.
قاضی در واکنش به صحبت های وکیل متهم شیرخوانی 
بیان کرد: موکل شما عضو شورای شهر تهران است و در زمان 

کاندیدا شدن برای شورا ادعاهای زیادی داشته است.
وکیل متهم شیرخوانی در دفاع از موکلش گفت: موکلم 

زمانی که ضابط به آن اشاره دارد هیچ سمتی نداشته است.
وکیل این متهم ادامه داد: شنود مکالمات تلفنی، یکی از 
مواردی است که در کیفرخواست آمده است. فرمان ۸ ماده ای 
امام خمینی )ع( بر شــنود مکالمات ممنوعیت دارد و سوال 
من این است که شنود مکالمات با کدام اجازه قضایی صورت 
گرفته اســت. درخواست من این اســت که شنودها خارج 

نویسی شود و آن ها را بشنویم. قاضی بابایی خطاب به وکیل 
گفت: این موضوع ربطی به کیفرخواســت ندارد. شما دادگاه 
را حاشیه می برید ضابط قضایی بدون هماهنگی دادسرا اجازه 
هیچ کاری را ندارد و هر کاری صورت گرفته اســت با اجازه 
دادسرا و بازپرس بوده است شنود هم مصوبه شورای امنیت 

ملی است و برای این کار قاضی شنود هم داریم.
قاضی در پاسخ به اعتراض وکیل تفاوت اعداد را در تایپ 
اعداد دانست و تاکید کرد: عدد یک میلیارد و 5۰۰ میلیون 

تومان صحیح است.
وکیل متهم افزود: بر اســاس مواد قانونی، دادگاه کیفری 
باید بر اساس تفهیم ادله صورت بگیرد. بر اساس مواد قانونی 
تفهیم ادله و اتهام مقدم بر اخذ دفاع اســت. علی رغم تذکر 
اینجانب دادگاه محترم آن ایــراد را وارد نمی داند لذا امکان 
دفاع به کیفیت حاضر میســر نیست. در ادامه جلسه دادگاه 
علی صابری وکیل افراســیابی متهم ردیف چهارم در جایگاه 

قرار گرفت و به دفاع از متهم پرداخت.
وی بیان کرد: ماده ۳ قانون ارتشاء و کلاهبرداری به موکلم 
وارد نیست، زیرا اعضای شورای شهر که با رای مردم و بدون 
بیمه عضو شــورا می شوند جزو مستخدمین دولت نیستند. 
مهندس مهدی چمران در زمان شــورای شهر چهارم شهر 
تهران نامه ای به دادســتان کل کشــور ارســال کرده است 
که اعضای شــورای شــهر مشــمول ماده ۳ قانون ارتشاء و 
کلاهبرداری نمی شــوند. وکیل متهم ردیف چهارم در مورد 
تشکیل شبکه ارتشاء گفت: تشکیل شبکه اساسا سرکرده و 
وحدت قصد می خواهد که در این پرونده موضوعیت ندارد و 

اتهام تشکیل شبکه از اصل منتفی است.
وکیــل متهم ردیف چهارم پرونده بیــان کرد: در پرونده 
مطرح شده موکلم با آقای شیخی عضو دیگر شورا بارها اقدام 
به دریافت رشــوه کرده اند که جمع مبلغ آن 1۸۲ میلیون 
تومان شده اســت. این اتهام منطقی نیست، زیرا هر دو نفر 
در یک رده سمت در شورا هستند و آقای شیخی بارها گفته 
است هر پولی که گرفته برای خودش بوده است. صابری در 
مورد ردیابی پول های رد و بدل شده به عنوان رشوه بیان کرد: 
حساب های موکلم و خانواده وی رصد شده است و مجدد هم 

می توانید حساب ها را رصد کنید.

وی ادامه داد: موکلم فقط یک ماه عضو کمیســیون ماده 
1۰۰ بود که در آن زمان هم حکم تخریب صادر کرده است. 
البته مشکل ما در شهرداری ها این است که احکام تخریبی که 
ازسوی کمیسیون ماده 1۰۰ صادر می شود، اجرا نمی شوند. 

شهرداری مشهد ۳۶ هزار رای ماده 1۰۰ اجرا نشده دارد.
در ادامه این جلســه دادگاه متهم چراغی در جایگاه قرار 
گرفت و ضمن رد اتهامات گفت: اینجانب مدت ۲۰ سال است 
که در شهرداری کار می کنم و سمت های مختلفی به عنوان 

شهردار و معاون شهردار داشته ام.
وی مدعی وجود مشکلات مرتبط با قوانین و مقررات در 

منطقه لواسان شد که به شهرداری مرتبط نیست.
متهم گفت: بر اســاس قوانین وقتی شما دو هزار متر هم 
زمین داشته باشید نمی توانید بیش از 1۸۰ متر تا ۲۰۰ متر 
بسازید این یعنی هدفمان این است که در لواسان ویلاسازی 

صورت گیرد و آپارتمان سازی نداشته باشیم.
قاضــی خطاب به متهم گفت: شــما می رفتید از تخلف 
جلوگیری کنید، اما با دریافت رشــوه اجازه ســاخت و ساز 
می دادیــد. این متهم ادامه داد: من هیچ رشــوه ای دریافت 
نکرده ام و این که گفته می شود من برای رشوه سکه گرفته ام 

دروغ است.
قاضی از وکیل متهم چراغی خواســت تا در جایگاه قرار 
بگیــرد و از موکلش دفاع کند. وکیــل متهم چراغی گفت: 

دفاعیات خود را در قالب لایحه تقدیم دادگاه می کنم.
در ادامه جعفرزاده نماینده دادستان در جایگاه قرار گرفت 
و گفت: جلســه دادگاه نباید مباحثه ای شــود. دادگاه سوال 
می کند و متهمان پاسخ می دهند. در جلسه اول اعلام کردم 
که کیفرخواست براســاس اقاریر متهمان است و از موکلان 
انتظار داشــتیم که دفاع حقوقی داشــته باشند و به حاشیه 
نپردازنــد. وی گفت: وکلا دفاع قانونی نکردند و متهمان هم 
ادعا کرده اند که زیر فشــار صحبت کرده اند، در صورتی که 
تمام دفاعیات در حضور وکیل انجام شــده و زیر آن ها امضا 
شده است. آقای حیدریان خودش گفته است که می خواهم 
تمام اموال ناپاک را از اموال خودم پاک کنم که فرزندم مثل 

من نشود، بسم الله این کار را انجام دهید.
نماینده دادســتان با بیان اینکه هیچگونه فشــاری روی 

متهمان نبوده اســت بیان کرد: اقرارهای انجام شده از سوی 
متهمان، با هم منطبق بوده اســت. نماینده دادستان اضافه 
کرد: دادســتان کل کشــور در پاسخ به اســتعلام کتبی و 
تلفنی دادستان های سراسر کشور اعلام کرده است که سپاه 

پاسداران می تواند به عنوان ضابط قوه قضاییه باشد.
وی با نشان دادن کیف های پر از دلار و سکه گفت: یکی 
از وکلا گفته است که این مبالغ ارزشی ندارند شما ببینید که 
آیا این پول ها و سکه ها ارزشی ندارند؟ در حالی که مردم ما در 
سخت ترین شرایط معیشتی قرار دارند عده ای با سوءاستفاده 

اقدام به دریافت رشوه می کنند.
در جلسات پیشین دادگاه، وکیل یکی از متهمان مدعی 
شد، پول هایی که از موکل من گرفته شده است با آن چیزی 
که به بانک مرکزی اعلام شده است مطابقت ندارد. من قصد 
تهمت به هیچ کسی ندارم و آنچه در پرونده دیده ام را اعلام 
می کنم. موکل من می گوید پولی که از من برده شده با پولی 
که به بانک مرکزی ارائه شــده است 11۴ هزار دلار اختلاف 
وجود دارد این 11۴ هزار دلار کجا رفته است. اگر مستندی 
وجود دارد نشان داده شود. من قصد تهمت زدن به کسی را 

ندارم شاید اشتباهی شده است شاید ما آن را ندیده ایم.
نماینده دادستان در پاســخ به این ادعا گفت: این مبلغ 
11۴ هزار دلار نزد اجرای احکام ضابط است و رسید آن نیز 

وجود دارد. همه اقدامات با دستور قضایی انجام شده است.
نماینده دادســتان افزود: اهمیت این پرونده در پولشویی 
اســت. مابه ازای هر متر اضافه بنای ســاخت در لواســانات 
نیم تا ســه و نیــم درصد جریمه در کمیســیون اســت. 
ماشین حساب های ما توان محاسبه این همه تخلف را ندارد، 
اما از ماشین حســاب های آقایان خبری نداریم. در پایان این 
جلسه دادگاه قاضی بابایی جلسه رسیدگی بعدی را روز سه 
شنبه اعلام کرد. در این جلسه از دادگاه به عنوان مستندات 
پرونده کیف های حــاوی پول نقد، دلارو یــورو معادل ۴۰ 
میلیارد تومان و بیش از ۷۰۰ ســکه طلا که به عنوان رشوه 

توسط متهمان اخذ شده بود به نمایش گذاشته شد.
این پرونده 51 متهم دارد که شــهردار ســابق لواسان، 
اعضای شورای شهر لواسان، برخی از کارمندان شهرداری و 
پیمانکاران را در بر می گیرد. متهمان با سوء استفاده از جایگاه 
خود و سوء اســتفاده از ظرفیت ماده 1۰۰، ۷۷ و 5 مقاصد 
مجرمانه خود را محقق کرده اند. مشارکت در تشکیل شبکه 
ارتشا و اخذ رشوه طی فقره های متعدد، از اتهامات متهمان 

پرونده فساد در شهرداری لواسان است.

انتقادات از سه وزیر اقتصادی دولت سیزدهم افزایش یافته است

اختلاف نظر نمایندگان و هیات رئیسه مجلس بر سر استیضاح وزیران  

سومین جلسه دادگاه رسیدگی به پرونده شهرداری لواسان برگزار شد

نمایش کیف های رشوه حاوی پول نقد، دلار و یورو 

سفارتخانه های ایران و عربستان در حال آماده شدن 
برای بازگشایی است

یــک عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس شــورای 
اســلامی گفت که روابط  دو کشور مهم ایران و عربستان در حال احیا بوده و 

سفارتخانه  ها در حال آماده شدن برای بازگشایی است.
به گــزارش ایســنا، جلیل رحیمی جهــان آبادی در مطلبــی در صفحه 
توییتر خود نوشــت: »روابط  دو کشــور مهم ایران و عربســتان در حال احیا 
و   ســفارتخانه ها در حال آماده شــدن برای بازگشــایی اســت، این امر آثار 
 مهمی در کاهــش تنش های منطقه ای و افزایش انســجام جهان  اســلام
 دارد، نهادهــای امنیتــی و رســانه ها مراقب رذالت صهیونیســتها و حماقت

 افراطیون  باشند.«      
اخیرا حســین امیرعبداللهیان وزیر خارجــه در گفت وگو با الجزیره گفت: 
ما چهار دور مذاکره مثبت و ســازنده با مقامات ذی ربط عربســتان سعودی 
در کشور عراق داشــتیم. به دلیل برگزاری انتخابات پارلمانی در کشور عراق 
و اینکه هیئت حاکمه عراق و رؤســای ســه قوه همه درگیر آن هســتند که 
در آینده بتوانند دولت جدید را شــکل دهند، طبعاً نقشــی که عراقی ها ایفا 
می کردنــد تحت تاثیــر فضای انتخاباتی قرار گرفت. آن چــه که ما به عنوان 
موضع رســمی خودمان اعلام کردیم این است که هر زمان که طرف سعودی 
مایل باشــد روابط دو کشــور به حالت طبیعی بازگردد، ما آمادگی داریم و از 
بازگشایی سفارتخانه ها و سرکنسولگری هایمان استقبال می کنیم. به زودی هم 
دیپلمات های ما در نمایندگی جمهوری اســلامی ایران نزد سازمان همکاری 
اســلامی در جده مستقر می شــوند. فکر می کنم هفته آینده دیپلمات های ما 
مستقر خواهند شد که این یک نشانه مثبت و خوب است. ما در موضوع اعزام 
زائران خود برای حج تمتع نیز چنانچه شــرایط کرونایی اجازه بدهد، در حال 
برنامه ریزی هســتیم و باز در صورتی که شــرایط اجازه بدهد حتی برای حج 
عمره. ســازمان حج و زیارت جمهوری اســلامی ایران هم دستورالعمل های 
لازم خود را برای این موضوع دارد. من شخصا فکر می کنم که طرف سعودی 
هنــوز نیاز به زمان بیشــتری دارد بــرای اینکه بتواند به یــک جمع بندی و 
 تصمیم برســد. ما آمادگی خودمــان را برای دور جدید گفت و گوها در بغداد 

اعلام کرده ایم.

مجلس حذف ارز ترجیحی را جراحی می کند
یک عضو کمیســیون اجتماعی مجلس شــورای اسلامی تاکید کرد: اگر با 
حذف ارز ترجیحی، خطری سفره مردم را تهدید کند، مجلس زیر بار نخواهد 

رفت، چرا که معیشت و زندگی مردم خط قرمز مجلس است.
به گزارش ایســنا، فاطمه رحمانی نماینده مردم مشهد در مجلس شورای 
اســلامی در مطلبی در صفحه شــخصی خود در توئیتر نوشــت: »دولت ارز 
ترجیحی را از بودجه 1۴۰1 حذف کرده اســت. مردم مطمئن باشند مجلس 
سختگیرانه این جراحی اقتصادی دولت را بررسی کارشناسی خواهد کرد و اگر 
با این حذف، خطری سفره مردم را تهدید کند، زیر بار نخواهد رفت. معیشت 

و زندگی مردم خط قرمز مجلس است.«
بر اســاس این گزارش، دولت در لایحه بودجــه 1۴۰1 ارز ۴۲۰۰ تومانی 
برای تامین برخی از کالاهای اساســی 1۴۰1 را حذف کرده که این موضوع با 

مخالفت نمایندگان مجلس همراه بوده است.

آیا مجلس موافق حذف ارز ترجیحی است؟
رئیس کمیسیون تلفیق بودجه 1۴۰1 مجلس شورای اسلامی، تاکید کرد: 
مجلس تا زمانی که به یک راهکار متقن برای آسیب نرسیدن به معیشت مردم 

با حذف ارز ترجیحی نرسد، در این زمینه گام بر نمی دارد.
حمیدرضا حاجی بابایی در گفت و گو با ایسنا، با اشاره به مباحث مطروحه 
پیرامــون حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی برای تامین  برخی از کالاهای اساســی در 
لایحه بودجه ســال 1۴۰1، بیان کرد: ما در حال بررسی راهکارهای گوناگون 
برای اجرای این موضوع هســتیم و هر وقت در کمیســیون تلفیق به راهکار 
نهایی رســیدیم و جمع بنــدی نیز صورت گرفت نتیجــه را اعلام می کنیم. 

اولویت اصلی ما این است که آسیبی در این حوزه به مردم وارد نشود.
وی ادامه داد: ما تا زمانی که به یک راهکار متقنی نرسیم که با حذف ارز، 

معیشت مردم آسیب نمی بیند، نمی توانیم نسبت به این امر اقدام کنیم.
رئیس کمیسیون تلفیق بودجه 1۴۰1 اظهار کرد: ما دنبال راهکار هستیم 
و باید جزئیات هر راهکار با دقت مورد بررسی قرار گیرد و به استحکام فکری 

و برنامه ای برسیم آنگاه در این زمینه تصمیم گیری کنیم.
رئیس کمیســیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی در ادامه تصریح 
کرد: ســمت و ســوی مجلس در صورت توافق برای حذف ارز ترجیحی برای 
تامین برخی از کالاهای اساسی بیشتر به سمت ارائه کالا برگ است تا  اینکه 
به مردم یارانه پرداخت شود. هنوز جمع بندی صورت نگرفته است، اما مجلس 

به دنبال این است که آسیبی به مردم وارد نشود.
حاجی بابایی تاکید کرد: اگر به این نتیجه رسیدیم که یارانه به مردم داده 
شــود، بحث تجمیع یارانه ها نیز باید مورد بررســی قرار گیرد و باید مشخص 
شود چه دهک هایی چگونه مورد حمایت قرار می گیرند و چه میزان یارانه به 
چه دهک هایی تعلق گیرد، اما در گام اول ما باید به یک راهکار متقن برسیم.

کرباسچی در بیمارستان بستری شد
دبیرکل سابق حزب کارگزاران سازندگی در بیمارستان بستری شد.

به گزارش ایسنا، غلامحسین کرباسچی به دلیل ابتلا به کرونا در بیمارستان 
بســتری شد. این فعال سیاسی مراحل درمانی را طی می کند و حال عمومی 

وی رو به بهبود است.

بیشترین حجم مفاسد مرتبط با تسهیلات کلان 
پرداختی توسط بانک هاست

سخنگوی کمیسیون اصل نود مجلس شورای اسلامی گفت: طی سال های 
اخیر، جدی ترین پرونده های فســاد مرتبط با نظام بانکی بوده است که در این 
میان نیز پرونده تسهیلات کلان در رتبه اول قرار دارد. در واقع بیشترین حجم 
مفاسد و انحراف در تخصیص منابع بانکی، مرتبط با تسهیلات کلان پرداختی 

توسط بانک هاست.
علی خضریان در گفت و گو با ایســنا با اعلام خبر ثبت »طرح شــفافیت 
تســهیلات و تعهدات کلان بانکی« در قالــب الحاقیه به لایحه بودجه 1۴۰1 
و همچنین تبدیل آن به قانون دائمی برای ســال های آینده گفت: تسهیلات 
کلان مجاز برای بانک ها معادل حداقل 1۰ و حداکثر ۲۰ درصد ســرمایه پایه 
هر بانک اســت. به عنوان نمونه، طبق دستورالعمل تسهیلات و تعهدات کلان 
بانکی، اگر یک بانک ۲ هزار میلیارد تومان ســرمایه پایه داشــته باشــد، در 
صورتی که به یک یا چند شــخص ذینفع واحد ۲۰۰ میلیارد تومان تسهیلات 
دهد، این معادل تسهیلات کلان در نظر گرفته می شود و حداکثر سقف قانونی 
پرداختی تســهیلات کلان برای چنین بانکــی نیز ۴۰۰ میلیارد تومان بوده و 

پرداخت بیش از آن تخلف محسوب می شود.
عضو هیات رییسه کمیسیون اصل نود مجلس ادامه داد: مجموع تسهیلات 
کلانی که یک بانک می تواند به اشــخاص مختلــف پرداخت کند نیز ۸ برابر 
ســرمایه پایه بانک است، یعنی بانک مورد مثال می تواند در مجموع 1۶ هزار 

میلیارد تومان تسهیلات کلان پرداخت کند.
این نماینده مجلس یازدهم در ادامه گفت: با وجود این، از آنجا که نظارت 
هوشمندانه ای بر این دستورالعمل وجود نداشته و در مواردی از اجرای قانون 
چشم پوشــی شده اســت، و نه تنها در بعضی بانک ها بازه تسهیلات کلان به 
هر شــخص رعایت نشده، بلکه در مجموع نیز از اجرای این قاعده سر باز زده 

شده است.
خضریــان افزود: علاوه بر اینکه این رویه، موجــب انحراف منابع بانکی به 
سمت اشخاص حقیقی و حقوقی وابســته بانک و استفاده از مجوز خلق پول 
بانکی به نفع گروه های خاص می شــود، عمده مفاسد بانکی نیز در تسهیلات 

کلان رخ داده و مشاهده شده است.
عضو هیات رییســه کمیسیون اصل نودم قانون اساســی با اشاره به فساد 
صورت گرفته شــده در یکی از بانک های کشــور که در ســال های اخیر در 
رســانه ها مطرح و در دستگاه قضایی کشور پیگیری شــده است، گفت: این 
بانک خصوصی با ســرمایه ۴۰۰ میلیارد تومانی، در مجموع از زمان تاســیس 
حدود ۲۰ هزار میلیارد تومان تســهیلات پرداخت کرده است. و از این میزان، 
حدود 1۶ هزار میلیارد تومان، سهم تسهیلات کلان پرداختی بانک در حدود 
5۰ فقره بوده که تقریبا همه موارد، با فســاد و زد و بند پرداخت شــده و لذا 

بازپرداخت نشده و به معوقه تبدیل شده است.

اخبار کوتاه


